

Всероссийская олимпиада школьников 2018-2019
Школьный этап олимпиады по английскому языку
9-11 класс
(Ленинградская область)

Этап 1. USE-OF-ENGLISH

Task 1

12 баллов

For Questions 1-12, read the text below and decide which answer, A, B, C or D best fits each space.

Example: (0) A whether B how **C what** D when

SPACE CADETS

Everybody loves a joke, right? But (0) **C** if the joke is on you? That is what nine unwitting ‘thrill-seekers’ will eventually discover, having signed up for the experience of a (1) – to be blasted off into space in a new (2) TV series, *Space Cadets*. It is, in fact, an elaborate and very expensive hoax. The nine contestants - (3) three actors planted to help the action along – think that they are undergoing training in Russia, but in reality they’re (4) the south of England. They believe themselves to be (5) against each other for four places on a Space Shuttle flight, but the truth is, they will not leave the ground. Their ‘spaceship’ will be a prop from a science fiction film, and the flight itself just an illusion created by special (6) But is watching a hoax of this kind legitimate entertainment or just exploitation? Practical jokes by their nature tend to involve a certain (7) of cruelty, as they are designed to make the victim feel foolish. But where do you draw the (8) between a bit of a laugh and something really nasty? British comedian Arthur Smith says that, in his opinion, drawn-out hoaxes go too (9) ‘I quite like the idea of briefly fooling a friend, but on an enormous scale like this, it’s cruel. The greatest experience of your life is suddenly taken (10) from you, and you discover that you’ve been laughed at for weeks.’ Although practical jokes are cruel, they remain popular because we (11) pleasure in the misfortune of others, according to psychologists. Basically, we enjoy watching other people look stupid because that (12) us feel clever.

0	A	whether	B	how	C	what	D	when
1	A	lifetime	B	life	C	living	D	livelihood
2	A	truth	B	reality	C	realism	D	truthfulness
3	A	together	B	altogether	C	plus	D	moreover
4	A	on	B	in	C	at	D	along
5	A	wrestling	B	winning	C	trying	D	competing
6	A	results	B	effects	C	causes	D	tricks
7	A	number	B	measurement	C	part	D	amount
8	A	difference	B	barrier	C	line	D	separation
9	A	strong	B	long	C	big	D	far
10	A	away	B	apart	C	off	D	under
11	A	do	B	enjoy	C	take	D	amuse
12	A	leads	B	causes	C	makes	D	allows

Task 2**8 баллов**

For Questions 13-19, read the text below. Use the word given in capitals to form a word that fits in the space.

Example: 0 risky

Skiing

Nowadays, skiing is much less (0)..... than it used to be. Many people get a lot of (13)..... from skiing. It is popular as a leisure (14)..... for people of all ages and also as a highly (15)..... sport which can be practised up to Olympic standard. The spectacular mountain (16)....., bright sunshine, fresh air and the sheer (17)..... of moving at high speed attract thousands of (18)..... to the snowy (19)..... regions of the world.

RISK
ENJOY
ACT
COMPETE

SCENE
EXCITE
TOUR
MOUNTAIN

Task 3. Supply the articles if necessary/
 Вставьте артикли, где необходимо:

1. Between _____ two stools one falls to _____ ground.
2. _____ brevity is _____ soul of wit.
3. _____ charity begins at _____ home.
4. Closed mouth catches no _____ flies.
5. _____ experience is _____ best teacher.
6. _____ fire and _____ water are good servants, but _____ bad masters.
7. One cannot blow and swallow at _____ same time.
8. One cloud is enough to eclipse _____ sun.
9. One hand washes _____ others.

(15 scores)

Task 4. Underline the noun that is usually uncountable in each group. /

Подчеркните неисчисляемые существительные:

Example: shirt, fashion, skirt, tie, blouse

- A. Holiday, journey, flight, luggage, suitcase.
- B. Meal, dish, food, menu, dessert.
- C. Cheque, coin, cash, salary, bonus.
- D. Tractor, corn, barn, field, orchard.
- E. Raspberry, plum, fruit, fig, mango.
- F. Job, employee, boss, unemployment, profession.
- G. Basement, attic, cellar, bed sit, accommodation

(7 SCORES)**Этап 2 - WRITING**

Выразите своё мнение по предложенной проблеме согласно данному плану.

Playing videogames is a complete waste of time.

What is your opinion? Do you agree with this statement? Write 140-200 words.

Use the following plan:

- make an introduction (state the problem)
- express your personal opinion and give 2–3 reasons for your opinion

- express an opposing opinion and give 1–2 reasons for this opposing opinion
- explain why you don't agree with the opposing opinion
- make a conclusion restating your position

Критерии оценивания выполнения задания 40 (максимум 14 баллов)

Ба лл ы	Решение коммуникативной задачи	Организация текста	Лексика
	К1	К2	К3
3	Задание выполнено полностью: содержание отражает полно и точно все аспекты, указанные в задании; стилевое оформление речи выбрано правильно (допускается 1 нарушение нейтрального стиля)	Высказывание логично; средства логической связи использованы правильно; структура текста соответствует предложенному плану; текст правильно разделён на абзацы	Используемый словарный запас соответствует высокому уровню сложности задания; практически нет нарушений в использовании лексики (допускается 1 лексическая ошибка)
2	Задание выполнено в основном: но 1-2 аспекта содержания, указанные в задании, раскрыты не полностью или неточно; стилевое оформление речи в основном правильно (допускается 2-3 нарушения нейтрального стиля)	Высказывание в основном логично (имеются 1-2 логические ошибки), И/ИЛИ имеются 1-2 недостатка при использовании средств логической связи, И/ИЛИ имеются 1-2 отклонения от плана в структуре высказывания, И/И	Используемый словарный запас соответствует высокому уровню сложности задания, однако встречаются 2-3 лексические ошибки, ИЛИ словарный ограничен, но лексика использована правильно

		ЛИ имеются 1-2 недостатка при делении текста на абзацы	
1	Задание выполнено не полностью: в содержании не раскрыты 1-2 аспекта или 3-4 аспекта содержания раскрыты неполно или неточно; имеются ошибки в стилевом оформлении речи	Высказывание не всегда логично; есть значительные отклонения от предложенного плана; имеются многочисленные ошибки в использовании средств логической связи, их выбор ограничен; деление текста на абзацы отсутствует	Используемый словарный запас не вполне соответствует высокому уровню сложности задания, в тексте имеются 4 лексические ошибки
0	Задание не выполнено: в содержании не раскрыты 3 и более аспектов, ИЛИ все аспекты раскрыты неполно или неточно; ИЛИ ответ не соответствует требуемому объёму, ИЛИ более 30% ответа имеет непродуктивный характер (т.е. текстуально совпадает с опубликованным источником)	В высказывании имеются 5 и более логических ошибок, И/ИЛИ имеются 5 и более ошибок в использовании средств логической связи, И/ИЛИ предложенный план ответа полностью не соблюдается, И/ИЛИ деление текста на абзацы отсутствует	Используемый словарный запас не соответствует высокому уровню сложности задания, в тексте имеются 5 и более лексических ошибок

Баллы	Грамматика	Орфография и пунктуация
	К4	К5
3	Используемые грамматические средства соответствуют высокому уровню сложности задания, нарушений практически нет (допускаются 1-2 не повторяющиеся грамматические ошибки)	
2	Используемые грамматические средства соответствуют высокому уровню сложности задания, однако в тексте имеются 3-4 грамматические	Орфографические ошибки практически отсутствуют. Текст разделён на предложения с правильным пунктуационным оформлением (допускаются 1 орфографическая И/ИЛИ 1 пунктуационная ошибка)
1	Используемые грамматические средства не вполне соответствуют высокому уровню сложности задания, в тексте имеются 5-7 грамматических ошибок	В тексте имеются 2-4 орфографические И/ИЛИ пунктуационные ошибки
0	Используемые грамматические средства не соответствуют высокому уровню сложности задания, имеются 8 и более грамматических ошибок	В тексте имеются 5 и более орфографических И/ИЛИ пунктуационных ошибок

Примечание. Критерий «Орфография и пунктуация» в разделе «Письмо» оценивается в 2 балла. При получении экзаменуемым 0 баллов по критерию «Решение коммуникативной задачи» всё задание оценивается в 0 баллов.

USE OF ENGLISH

Task 1 –12 баллов

1A	7D
2B	8C
3C	9D
4B	10A
5D	11C
6B	12C

Task 2 - 7 баллов

1 enjoyment
2 activity
3 competitive
4 scenery
5 excitement
6 tourists
7 mountainous

Task 3- 15 баллов

1	-	the
2	-	the
3	-	-
4	-	
5	-	the
6	-	- -
7		the
8		the
9		the

Task 4- 7 баллов

- A luggage;
- B food;
- C cash;
- D corn;
- E fruit;
- F unemployment;
- G accommodation;

41 балл за все задания этапа 1

14 баллов за этап 2

Итого: 55 баллов

